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У чый звон 
звоніце, спадар 

Новік?
Нягледзячы на інтэрактыўныя класныя дошкі, на гігабайты 

інфармацыі ў вучнёўскіх планшэтах, самымі неабходнымі 
крыніцамі ведаў для школьнікаў па-ранейшаму застаюцца 
падручнікі. І хоць сённяшнія вучні ў неабсяжным інтэрнэце 
арыентуюцца імгненна, але ж смецця там – не разгрэбціся. 
А разграбешся – дык яшчэ трэба адвеяць праўдзівае зерне ад 
фейкавай мякіны. Іншая справа – падручнік: уся інфармацыя 
праверана, раскладзена па параграфах і дапушчана ў школы 
Міністэрствам адукацыі.

Так думаюць усе бацькі, дапамагаючы дзецям ладаваць 
школьныя партфелі. Так думаў і я, камплектуючы сёлета 
кніжную паліцу для сына-гімназіста. Але трапіла мне ў 
рукі “Гісторыя Беларусі ХІХ – пачатку ХХІ стагоддзя”, якую 
праходзяць у 11-м класе. І прачытаў я там – у раздзеле 
“Арганізацыі беларускіх калабарацыяністаў, іх дзейнасць у 
гады Вялікай Айчыннай вайны” – наступнае сцвярджэнне 
(цытую на мове арыгінала): “В системе школьного образо-
вания учебный процесс имел прогерманскую и профашист-
скую направленность. В классе должен был висеть портрет 
А.Гитлера. Учителю, входя в класс, необходимо было при-
ветствовать учеников поднятой рукой с возгласом “Хайль 
Гитлер!” или “Жыве Беларусь!”. Ученики должны были отве-
тить тем же. Перед началом уроков проводились беседы о 
биографии Гитлера и его сподвижников, о победах вермахта”.

Аўтар працытаванага раздзела – доктар гістарычных навук 
Яўген Новік, які самастойна і ў суаўтарстве напісаў з паўдзясятка 
школьных падручнікаў. Разумею, якая гэта няпростая справа 
– выкласці айчынную гісторыю дакладна і займальна, каб 
старшакласнікі не пазяхалі над адгорнутай старонкай. Таму 
адказнасць на “школьных” гісторыкаў ускладаецца падвойная – 
хібіць ім нельга ні ў падборы фактаў, ні ў іх ацэнцы.

Спадзяюся, адзінаццацікласнікі не пазяхаюць над 
працытаваным падручнікам, асабліва над старонкамі пра 
вайну (падлеткаў яна чамусьці найбольш цікавіць – ведаю па 
сваім сыне). Але што ім уяўляецца над тэкстам Новіка? Відаць, 
не цывільная школа ў Беларусі, а нейкае спецвучылішча 
гітлерюгенда. Фюрэр на сцяне, настаўнікі і вучні, якія “зігаюць”, 
канспектуюць “Майн Кампф” і вучаць назубок жыццяпісы 
Гімлера і Гебельса…

Адкуль шаноўны гісторык усё гэта ўзяў? У тагачасных 
падручніках (іх наклады, між іншым, дасягалі 100.000) пра 
падобнае няма і згадкі. Наўрад ці апісаная Новікам “методыка 
ўрокаў” рассылалася па навучальных установах і школьным 
інспектаратам з Мінска, які ажыццяўляў кантроль за 
навучальным працэсам на акупаванай тэрыторыі. Дарэчы, 
яго кіраўнік Вінцэнт Гадлеўскі ў 1942 годзе быў расстраляны 
немцамі ў Трасцянцы.

Нават калі і мелі месца пэўныя прапагандысцкія 
цыркуляры, гісторыку не шкодзіла б суаднесці іх з рэальнымі 
падзеямі, параўнаць, так бы мовіць, з праўдай жыцця. А 
праўда тая сведчыць зусім пра іншае – не прафашысцкімі 
былі тыя школы, а прабеларускімі. У жахлівых ваенных 
умовах почасту з рызыкай для жыцця настаўнікі прышчаплялі 
вучням любоў да роднай мовы і літаратуры, выхоўвалі іх 
патрыётамі Беларусі.

Пацвярджэнне гэтаму я атрымліваў шматкроць, 
размаўляючы з былымі вучнямі тых школ, людзьмі паважанымі 
і аўтарытэтнымі. Вось як прыгадваў  сваё навучанне ў 
Слонімскай гімназіі ў 1941–1943 гадах пісьменнік, доктар 
філалогіі, член-карэспандэнт НАН Беларусі Алег Лойка (у мяне 
захаваўся аўдыёзапіс): “Гады акупацыі былі для мяне і гадамі 
адукацыі. Падручнік па беларускай літаратуры пачынаўся 
“Пагоняй”, а часцей вучыліся мы па савецкіх падручніках, 
толькі павырывалі з іх партрэты Леніна і Сталіна. Гімназія 
была элітнай школай, у нас выкладаліся лаціна, нямецкая 
мова, кожны дзень была беларуская”.  Заўважце: кожны дзень!  
А цяпер?

Слынны навуковец Арсень Ліс таксама пайшоў у школу 
пры немцах. Знаходзілася яна ў знакамітым Залессі на 
Смаргоншчыне, дзе цяпер мемарыяльная сядзіба Агінскіх. 
У сваіх успамінах Арсень Сяргеевіч прыгадваў: “Вось у клас 
заходзіць настаўнік Аляксандр Быкоўскі і замест звыклага 
“добры дзень” вітаецца воклічам “Жыве Беларусь!”. “Жыве!” 
– шматгалоса адказвае клас. На партах перад вучнямі – 
чытанка “Родны край”, адкуль мне на ўсё жыццё запомніліся 
вершы Багушэвіча, Купалы, байкі Альгерда Абуховіча. У школе 
практыкаваўся зварот “спадар настаўнік”. Школа ваеннай 
пары роднай мовы ў мяне не адбірала”.

У гэткую ж школу ў 1942 годзе ў вёсцы Бародзічы на 
Зэльвеншчыне хадзіў будучы кандыдат філасофскіх навук 
Міхась Іоська, які пазней успамінаў: “Мы вывучалі ўсе прадметы 
па беларускіх (савецкіх) падручніках. Кожны раз, калі ў вёску 
прыязджалі немцы, мы па сігнале трывогі збіралі іх і хавалі. Пад 
кіраўніцтвам настаўніка мы зладзілі школьны тэатр, чыталі са 
сцэны вершы “А хто там ідзе?” і “Мой родны кут”. Я да гэтай 
пары ўдзячны нашаму настаўніку Аляксандру Голубу”. 

І дзе ж тут “победы вермахта” і вокліч “Хайль Гитлер!”, які 
Яўгенам Новікам цынічна прыраўноўваецца да воклічу “Жыве 
Беларусь!”? І падобных успамінаў я мог бы прывесці дзясяткі. 

Аляксандр Голуб на Зэльвеншчыне, Аляксандр Быкоўскі 
на Смаргоншчыне, Барыс Кіт, які настаўнічаў у Маладзечне 
і Паставах, – за што іх асуджае (асуджаючы ўсіх агулам), 
папракаючы ў калабарацыі і “прафашысцкай скіраванасці”, 
Яўген Новік?

На маю думку, беларускія настаўнікі, якія на свой страх і 
рызыку адраджалі нацыянальнае школьніцтва ў акупаванай 
Беларусі, заслугоўваюць удзячнасці. Гэта з гледзішча Масквы 
яны былі “ворагамі народа”, бо выхоўвалі патрыётаў свайго 
Краю. Такім гісторыкам, як Яўген Новік, проста трэба зірнуць 
на пэўныя падзеі з уласна беларускай званіцы, і тады яны 
перастануць бачыць ворагаў там, дзе іх ніколі не было. 

Міхася СКоБЛЫ

      100 РАДКОЎ

Міхася СКоБЛЫ

«Это не просто кладбище, 
тут и невинно убиенные лежат»

Семидесятилетний пенсионер захвачен идеей как можно лучше благоустроить сельский погост. 
В деревне Колодезное 

Копыльского района зарегистри-
ровано всего с полдесятка человек. 
Правда, в выходные и отпускной 
период приезжают некоторые из тех, 
у кого в наследство от родителей, 
бабушек-дедушек остался дом с под-
ворьем.

Отдыхать от суеты в Колодезном 
хорошо. Тишина, свежий воздух, 
много зелени. Часть домов уже 
снесена – те, что оказались невос-
требованными потомками когда-то 
живших в них людей. И только оди-
чавшие сады на местах былых кре-
стьянских усадеб напоминают о том, 
что там когда-то жили люди, чему-
то радовались, о чем-то печалились, 
трудились, веселились, ссорились и 
мирились, растили детей…

Есть в Колодезном и кладбище. 
Покоятся там останки тех, кто ушел 
в мир иной по понятным причи-
нам: старость, болезнь, несчастный 
случай. Но не только. Во многих 
могилах – останки жителей деревни, 
которые были убиты или сожжены 
заживо гитлеровскими карателями 
9 февраля 1943 года. Всего тогда сгу-
били 213 человек, в живых остались 
только 34 жителя Колодезного.

– Эти данные из Книги Памяти, 
– уточнил Виктор Дашкевич. – Но 
мы, когда устанавливали на кладби-
ще памятный камень, сделали над-
пись, что здесь похоронены около 
200 мирных жителей деревни, унич-
тоженных фашистами. Мы допу-
стили, что, возможно, останки 
нескольких жертв на это кладби-
ще могли не попасть – условия для 
похорон людей в сожженной окку-
пантами деревне, как понимаете, 
были крайне непростыми. 

Виктор Викторович рассказал, 
что свои первые шаги на поприще 
увековечения памяти погибших от 
рук карателей сельчан сделал уже 
после выхода на пенсию и возвра-
щения в Колодезное. Он родился 
и вырос в этой деревне. Много лет 
работал в Копыле в сфере строи-
тельства. Занимал различные посты, 
включая должности начальника 
строительного управления, заме-
стителя директора по строитель-
ству котельной на заводе по выпу-
ску резиновых изделий. Завод этот, 
по его словам, функционировал в 
Копыле до конца 1990-х.

– В Колодезное я вернулся в 2009 
году, и сразу мне бросилось в гла-
за, в каком плачевном состоянии 
находится местное кладбище. На 
нем хоронили не только покойни-
ков из моей деревни, но и из сосед-
них – Степур, Богушей, Коловки. 
Деревянная ограда вокруг кладбища 
наполовину сгнила. Много мусора 
вокруг, на самом кладбище трава в 
некоторых местах выше колена. А 
главное – никакого общего памят-
ного знака, что здесь похоронены 
жертвы оккупантов. 

Задело это меня. Не 

по-человечески как-то. С другой 
стороны, само государство уста-
ми высокопоставленных лиц не раз 
заявляло, что память о жертвах 
войны необходимо должным образом 
чтить и увековечивать.

По словам Виктора Дашкевича, 
он начал с того, что стал ходить 
по кабинетам сельской и районной 
власти – пытался убедить чинов-
ников, что кладбище в Колодезном 
нужно качественно благоустро-
ить, сделать там пусть небольшой, 
мемориал. Чиновники, вспоминает, 
выслушивали эти его предложения 
внимательно. Соглашались: мол, да, 
надо бы память увековечить. При 
этом некоторые из них напоминали, 
что общий памятник погибшим в 
деревне уже есть недалеко от въезда 
в Колодезное.

– А я им отвечал: да, монумент 
стоит, фамилии жителей, убитых 
и сожженных, на табличках обозна-
чены. И это хорошо, что монумент 
стоит. Но только не там люди, 
убиенные фашистами, похоронены, 
а у нас на кладбище. А там пусто, 
– продолжал вспоминать пенсионер.

Виктор Викторович вспомина-
ет: первые годы на кладбище он с 
единомышленниками, включая 
волонтеров из создаваемой партии 
«Белорусская христианская демо-
кратия», убирали мусор, освобож-
дали могилы от зарослей кустарни-
ка, спиливали полузасохшие дере-
вья. Правда, добавляет, приезжали 
несколько раз и работники район-
ного и сельского исполкомов. И не 
только осматривали кладбище, но и 
помогали убирать мусор.

– Освобождая кладбище от 
кустарника, мы обнаружили могиль-

ные холмики, – повествует мой собе-
седник. – И поняли, что под кустар-
никами есть захоронения некото-
рых из жертв карателей. Останки 
людей, погибших в огне, возможно, 
неопознанные,  просто закопали. 

Вскоре после этого Дашкевич 
бросил клич среди жителей 
Колодезного и близлежащих дере-
вень, а также приезжающих наслед-
ников уже умерших сельчан прийти 
на собрание. Люди пришли. И он 
сказал им, что вопрос с кладбищем 
и общим памятником жертвам нуж-
но брать в свои руки. Предложил 
сброситься на изготовление и уста-
новку мемориала. 

– Люди согласились. Я пошел в 
«Беларусбанк», открыл целевой 
счет, на который люди стали пере-
числять деньги. Кто сколько мог, 
но суммы были достаточно больши-
ми для обычных наших сограждан. 
Оказывается, память о невинных 
жертвах очень важна для человече-
ского сердца!

По словам Виктора Дашкевича, 
эти пожертвования пошли на изго-
товление и установку новой ограды 
кладбища, самого мемориала – дере-
вянной стены с колоколом (как бы 
пострадавшей от огня), памятного 
камня с надписью. Он уточняет: 
в 2014 году пришла материальная 
помощь и со стороны официальных 
структур и организаций. 

– Сельский исполком столби-
ки для оградки изготовил, покра-
сил ее, райагросервис семиметро-
вый поклонный крест привез. 
А деньги на надгробия и кресты, 
которые мы установили на обна-
руженных под спиленными куста-
ми могильных холмиках, выделило 

Посольство Германии в Беларуси. 
Представители дипкорпуса приез-
жали в Колодезное в 2015 году на 
торжественное открытие монумен-
та. На открытии присутствова-
ли также должностные лица райи-
сполкома, председатель сельсовета. 
Были православный и католический 
священники. Они освятили могилки, 
на которых мы установили надгро-
бия и кресты.

 Были волонтеры из создавае-
мой БХД, мои единомышленники из 
Копыля. В общем, на том мероприя-
тии и печаль чувствовалась, и свет-
лая грусть, и радость от того, что 
вот смогли мы отстоять – не себя, 
не свои какие-то амбиции, а то, 
что гораздо значимее и объединяет 
разные поколений людей, – светлую 
память.

Да, эскиз памятника делал 
копыльский художник Владимир 
Швайбович, – делился воспомина-
ниями Виктор Дашкевич.

Обо всем этом Виктор 
Викторович рассказывал мне на 
том самом кладбище в Колодезном. 
Монумент погибшим напоминает: 
страшных трагедий, как та война, 
когда лютой смертью умирали ста-
рики и дети, больше ни в коем слу-
чае допустить нельзя. И память о 
павших, невинно убиенных, их 
муках и страданиях может быть 
оберегом для ныне живущих от 
военной беды, всеобщей ненависти 
и агрессии.

Показывая кладбище, Виктор 
Викторович сетовал, что оно опять 
заросло, а нынешнюю сельскую 
власть это не особо беспокоит. Если 
и организовываются субботники, то 
убирают только вокруг ограды, а за 
оградой – до расположения первых 
могил. А он считает, что уход за 
обнаруженными под вырубленным 
кустарником могилами, на которых 
Дашкевич установил надгробия и 
кресты, должен обеспечить именно 
сельсовет.

Чуть позже я по телефону 
поговорила на эту тему с Еленой 
Мечиславовной Остриковой, пред-
седателем Тимковичского сельсове-
та, к которому относится деревня 
Колодезное. Она не согласилась с 
претензиями Виктора Дашкевича и 
сказала, что в этом году уже два раза 
окашивали и убирали места общего 
пользования на этом кладбище. По 
ее словам, этому кладбищу уделяют 
больше внимания, чем остальным 
в сельском Совете. Да, они убирали 
только до могил, так как за моги-
лами должны ухаживать сами род-
ственники похороненных.

Также я услышала, что на тер-
ритории сельского Совета 25 клад-
бищ, которые не находятся ни на 
чьем балансе. Помимо кладбищ – 38 
памятников, связанных с войной. За 
всеми нужно ухаживать. Да, шко-
лы в этом плане помогают наво-
дить порядок, закрепляют учеников, 

чтобы те ухаживали за площадкой 
вокруг и у подножья монумента, 
убирали территорию возле него. 
Проводятся и общие субботники 
с привлечением людей в качестве 
волонтеров, обычно перед больши-
ми праздниками, посвященными 
победе над гитлеризмом. Но часто 
уборкой общих мест пользования 
на кладбищах, у тех же памятни-
ков, занимаются именно работники 
сельсовета. После трудового дня на 
своем рабочем месте. А их всего 
четверо, включая и председателя 
сельсовета. 

Что касается могил, на которых 
Виктор Дашкевич установил кресты, 
то документально не подтверждено, 
что там захоронены люди и кон-
кретно жертвы, погибшие в страш-
ную февральскую ночь 1943 года.

В общем, как я поняла, у сель-
совета просто нет возможностей, 
не хватает людских резервов да и, 
наверное, техники, чтобы доста-
точно часто заниматься уборкой 
и наведением порядка на каждом 
из мест захоронений. Ухаживать за 
безымянными могилами на кладби-
ще в Колодезном – это для сель-
совета проблемно. Хорошо, что в 
уходе за памятниками погибшим в 
войну помогают школы. Но, как я 
узнала, зайдя на сайт Копыльского 
райисполкома, на территории 
Тимковичского сельсовета их всего 
две. Средняя в Тимковичах, базовая 
в Новоселках. Естественно, детям 
не охватить все кладбища и все 
монументы, возведенные во многих 
местах.

Я сказала обо всем этом Виктору 
Викторовичу и услышала:

– Я знаю об Указе президента об 
увековечении памяти жертв войн. 
На мой взгляд, местная сельская 
власть к этому документу отно-
сится прохладно.

Он уточнил, что не просит, что-
бы за кладбищем в Колодезном и за 
безымянными могилами ухаживали 
лично работники сельского испол-
кома, чтобы они взваливали на себя 
такие обязанности. 

– Но дело главы сельсовета – спо-
собствовать организации ухода за 
кладбищем. Каким образом? Пусть 
поручит старосте деревни, что-
бы тот объявил, что такого-то 
числа в такое-то время состоит-
ся субботник по уборке кладбища. 
Только объявление это нужно дать 
не за день-два, а хотя бы дней за 
10 до проведения субботника, что-
бы успеть оповестить людей, в 
том числе и тех, кто бывает здесь 
наездами из Копыля, Солигорска, 
Минска. Чтобы люди успели сплани-
ровать свое время. 

– Вы думаете, люди соберутся, 
придут-приедут на субботник?

– Уверен, что соберутся, придут 
и приедут. 

Лариса НАСАНоВИЧ.
Копыльский район. 

Брэсту падораць шэдэўр сусветнай значнасці
Яшчэ адно велічнае здзяйсненне Нацыянальнай  бібліятэкі  Беларусі – факсімільнае ўзнаўленне 

Берасцейскай Бібліі – стане дамінантай святкавання ў верасні 1000-годдзя Брэста. Яно было прадэманстравана 
на Дні беларускага пісьменства ў Слоніме 1 верасня.

СКАРбНіцА

Фаліянт вагой 15 кілаграмаў уражвае сваім 
аб’ёмам – 1,5 тысячы старонак; незвычайны 
гатычны шрыфт, шматлікія гравюры. Выдаўцом 
яго выступіла Нацыянальная бібліятэка, 
мастацкую канцэпцыю і пераплёт выканаў 
выдавецкі дом “Сегмент”. У аснову факсіміле 
лёг асобнік, які захоўваецца ў Торуньскім 
універсітэце. Ён належаў князю багуславу 
радзівілу.

Берасцейская Біблія была ўпершыню 
надрукавана праз 24 гады пасля адкрыцця 
Каперніка, а за 41 год да яе выдання Фердынанд 
Магелан ажыццявіў кругасветнае падарожжа, 
пацвердзіўшы, што зямля мае форму шара. За 
тры гады да з’яўлення святой кнігі скончылася 
пабудова ў Маскве сабора Васіля Блажэннага, 
праз год пасля яго памёр Мікеланджэла. Рэч 
Паспалітая была ў цэнтры культуры  тагачас-
нага свету.

– Берасцейская, або Радзівілаўская, Біблія 
– найпрыгажэйшае, найдаражэйшае і самае 
вялікае выданне Беларусі ХVI–ХVIII стагоддзяў, 
– расказвае пра каштоўны рарытэт намеснік 
дырэктара Нацыянальнай бібліятэкі Беларусі, 
кандыдат культуралогіі спадар Алесь 
Суша. – Навукоўцы заслужана называюць 
яе шэдэўрам эпохі Адраджэння. Гэта адзін 
з лепшых прыкладаў перакладу Бібліі на 
нацыянальныя мовы, выдатны твор перыя-
ду еўрапейскай Рэфармацыі. З яе фактычна 
пачалося развіццё рэфармацыйнай біблеістыкі 
і экзэгетыкі ў Беларусі. Берасцейская Біблія 
абудзіла інтэлектуальнае жыццё ў Беларусі і 

Літве, стала каталізатарам шырокай грамад-
скай дыскусіі. Гэта кніга на вякі праславіла 
месца яе стварэння і датычных да яе стварэн-
ня дзеячаў культуры. 

Выданне пабачыла свет 4 верасня 1563 года. 
Яна выходзіла па загадзе і на сродкі берас-
цейскага старасты, канцлера ВКЛ  Мікалая 
Радзівіла Чорнага. Верагоднымі рэдактарамі 
яе былі Ц.Базылік  і С.Мурмэліус. Упершыню 
кнігу падрабязна апісаў вядомы польскі і 
беларускі рэфармацыйны дзеяч Сымон Будны. 
Наступныя спробы навуковага аналізу звязаны 
з працамі айчынных гісторыкаў і бібліёграфаў 
– Юзафа Ярашэвіча, Яўхіма Лялевеля, Адама 
Кіркора, Уладзіслава Сыракомлі і іншых.

У савецкі час Берасцейская Біблія вельмі 
рэдка ўзгадвалася ў айчынных публікацыях. 
І толькі з 80-х гадоў даследчыкі пачалі вельмі 

асцярожна разглядаць яе ў асобных аспектах. 
Сярод даследчыкаў можна назваць Віктара 
Шматава, Людмілу Іванову, Івана Саверчанку, 
Анатоля Грыцкевіча, Андруся Унучака і іншых.

Значна больш шырока дзейнасць 
Берасцейскай друкарні вывучалі польскія 
даследчыкі. Яны апублікавалі многія шырокія 
крыніцы, датычныя друкарні і Берасцейскай 
Бібліі.

Паводле сучасных падлікаў, сёння ў свеце 
вядома больш за 130 асобнікаў Берасцейскай 
Бібліі – у дзяржаўных і прыватных зборах 
Беларусі, Аўстрыі, Вялікабрытаніі, Германіі, 
ЗША, Латвіі, Літвы, Расіі, Украіны, Францыі, 
Чэхіі і Швецыі.

Значная роля ў разуменні гэтага выдання 
належыць расійскім, літоўскім і ўкраінскім 
кнігазнаўцам: Льву Уладзіміраву, Юрыю 
Лабынцаву, Міколу Нікалаеву, Ірыне 
Цікуновай, Дайве Нарбуцене і іншым. 
Відавочную значнасць помніка здолелі 
абгрунтаваць мастацтвазнаўцы, бібліёграфы, 
літаратуразнаўцы і мовазнаўцы, тэолагі і 
рэлігіязнаўцы.

Наспеў час для шматаспектнай ацэнкі 
Берасцейскай Бібліі ў кантэксце нацыяналь-
най і агульначалавечай культуры як помніка 
сусветнай значнасці. У год 1000-годдзя Брэста 
склаліся найбольш спрыяльныя абставіны для 
глыбокага аналізу такой важнай у гісторыі 
горада з’явы, як Берасцейская Біблія. 

Эла ДЗВІНСКАЯ.
Фота аўтара.

НАШЕ НЕбО

«Белавиа» 
взяла курс 

на омоложение 
своего парка 

Вчера в Национальном аэро-
порту прошла презентация ново-
го самолета  Embraer E195 – Е2, 
который произведен в Бразилии, 
штат Сан-Паулу. Прошлой вес-
ной «Белавиа» купила три новых 
Embraer, еще четыре, вероятно, 
приобретет в лизинг в 2020 году. 
Первый заместитель гендиректора 
«Белавиа» Глеб Пархамович под-
черкнул, что авиакомпания пла-
нирует обновить флот, закупить 
самолеты данного поколения: к 
2020 году «Белавиа» будет в общей 
сложности насчитывать 12 само-
летов Embraer. Он перевозит 96 
пассажиров в «экономе» и 11 
пассажиров в «бизнесе». Первые 
самолеты Embraer появились 
у авиакомпании в 2012 году. В 
2021 году, вероятно, во флоте 
«Белавиа» появится новейший 
Embraer Е-2 – пока таких только 
пять штук в мире.

Кирилл БУБНоВ.

Знікаюць беларускамоўныя класы
Летась у Беларусі па-беларуску 

вучыліся толькі 9,7% 
першакласнікаў. Чатыры гады 
таму гэта лічба cкладала 12,1%, 
дзесяць гадоў таму – 16,7%. Калі 
тэндэнцыя захаваецца, то праз 
10 гадоў у нашых школах амаль 
не застанецца першакласнікаў, 
якія навучаюцца на беларускай 
мове. Найбольшая доля 

беларускамоўных пачаткоўцаў 
(17,9%) – у Мінскай вобласці, у 
Брэсцкай – 14,5%, у Гродзенскай – 
10,9%, на Віцебшчыне – усяго 6,3%. 
У сталіцы ў беларускамоўныя 
першыя класы прынялі толькі 
2,7% дзяцей. Такая трывожная 
сітуацыя назіраецца ў нашай 
краіне ўпершыню.

Антон ЗАгоРСКІ.


